
 

 

PODNIKÁNÍ 

Se slabou korunou bude Česko žít déle. ČNB posunula závazný 
termín "exitu" o čtvrt roku 

Poslední měsíce Česká národní banka mluvila          

o pravděpodobném konci intervencí v polovině 

příštího roku, ale "tvrdý" závazek stanovila na přelom 

let 2016 a 2017. Teoreticky tak ČNB mohla korunu 

uvolnit hned 1. ledna. 

Tento stav bankovní rada vedená guvernérem 

Rusnokem právě změnila: nyní platí, že nejbližší 

možný termín ukončení intervencí je druhé čtvrtletí 

2017. 

"Měkký" závazek se ale nemění: Intervence skončí 

"pravděpodobně v polovině roku", tvrdí nadále ČNB. 

"Tím, jak se blížíme k diskutovaným horizontům, už máme mnohem větší jistotu, že se nic 

zvláštního do té doby nestane. Proto jsme se rozhodli posunout tvrdý závazek o jedno čtvrtletí," 

řekl na čtvrteční tiskové konferenci v sídle ČNB guvernér Jiří Rusnok. 

ČNB přitom ke změně netlačily žádné ekonomické důvody. Inflace se vyvíjí přesně podle 

dosavadních očekávání a novou prognózu tentokrát ČNB neměla. Změnil se ale jeden zásadní 

faktor: na ČNB začali více tlačit spekulanti. Jejich nápor se sice v polovině září Rusnok snažil 

odvrátit slovní intervencí, ale neúspěšně. ČNB tak podle odhadů analytiků musela na měnový trh 

jen v září vrhnout desítky miliard korun. Celkově se tak zahraniční rezervy ČNB přiblížily             

k hodnotě dvou bilionů korun. 

Více na http://ekonom.ihned.cz 

VEŘEJNÉ FINANCE 

Česko si chce koncem roku půjčit rekordních 80 miliard. S blížícím se 
koncem intervencí ČNB zájem o české dluhopisy roste 

Český stát chce ke konci roku využít toho, že v současnosti se na trhu často půjčuje se zápornou 

sazbou. Tedy investor zaplatí zemi za to, že jí může půjčit. Ministerstvo financí v pondělí 

odpoledne oznámilo plán, kolik peněz si chce skrze vládní dluhopisy půjčit. 

Finance uspořádají dvě aukce, 5. a 19. října. Na nich hodlají prodat dluhopisy s různou dobou 

splatnosti, od 3,5 roku do 15 let. Těmi chtějí získat až 38 miliard korun v konkurenčním kole, 

dalších 20 procent, tedy přes sedm miliard korun, si můžou napůjčovat ještě navíc                           

v nekonkurenčním kole aukce. 

Ministerstvo ale zároveň v oznámení dvou říjnových aukcí pod čarou sděluje klíčovější 

informaci - že si chce rekordně napůjčovat. "Ve čtvrtém čtvrtletí 2016 je plánovaná celková 

jmenovitá hodnota dlouhodobých státních dluhopisů (splatnost nad jeden rok - pozn. red.) 

prodaných v aukcích stanovena v indikativní maximální výši 80 miliard korun," uvádí 

ministerstvo. 

"Znamenalo by to nejvyšší prodaný objem českých dluhopisů v historii během jednoho čtvrtletí," 

říká Marek Dřímal, ekonom Komerční banky. 

"Ministerstvo financí chce očividně využít příznivých podmínek na trhu. Výnosy krátkodobých 

dluhopisů jsou prakticky na historických minimech, i když se za posledních pár dnů zvýšily (ještě 

před týdnem byl výnos dvouletého papíru téměř -0,8 %, nyní je -0,61 %)," vysvětluje Dřímal. 

Více  na http://ihned.cz 

BANKY 

ČNB investuje do akcií v Evropě i USA. Vlastní akcie Applu či Amazonu, 
celé portfolio má hodnotu 130 miliard 

Česká národní banka již osmým rokem investuje část svých devizových rezerv do akcií                

v Evropě, USA a na dalších trzích ve vyspělých zemích. Podle posledních dostupných čísel činila 

hodnota akciového portfolia v přepočtu přibližně 130 miliard korun a nechyběly v něm akcie 

takových firem, jako jsou Apple, Siemens, Bayer, Amazon či Airbus. 

ČNB poprvé začala nakupovat akcie v roce 2008 a k jeho konci bylo v akciích umístěno           

1,4 procenta tržní hodnoty devizových rezerv. Již tehdy si však dala ČNB za cíl původně zvyšovat 

podíl akciové složky až k 10 procentům. Podle poslední výroční zprávy ČNB byl ke konci roku 

LIDÉ 

Klára Kučerová ředitelkou divize 
Operations Raiffeisen investiční 
společnosti 

Klára Kučerová se 

stala novou ředitelkou 

divize Operations 

Raiffeisen investiční 

společnosti (RIS). Od 

září tak bude řídit 

činnosti zpracování 

realizovaných obchodů 

a výpočet hodnoty 

podílových listů 

jednotlivých fondů RIS. Zodpovídat bude 

rovněž za účetnictví, rozvojové projekty         

a spolupráci s mateřskou Raiffeisenbank         

v oblasti podpory prodeje podílových fondů. 

Klára Kučerová zahájila kariéru                   

v bankovním sektoru v roce 2003                     

v Živnostenské bance. Zde pracovala jako 

metodička účetnictví a podílela se na projektu 

implementace celobankovního systému.         

V roce 2006 se stala součástí týmu 

Raiffeisenbank, kde na pozici Treasury 

Specialist Senior zodpovídala mimo jiné za 

tvorbu rekonciliačního systému pro kontrolu 

investičních produktů. V letech 2011 až 2015 

řídila v bance oddělení podporující oblast 

Treasury a investic. Poté nastoupila na 

rodičovskou dovolenou, odkud se nyní vrací 

do Raiffeisen investiční společnosti. 

Klára Kučerová vystudovala obor Provoz     

a ekonomika na České zemědělské univerzitě 

v Praze. 

Mezi její koníčky patří jízda na kole a četba 

knih. Klára Kučerová má dvě děti, syna 

Antonína a dceru Anežku. 

TIPY 

Kde necháváme mezery pro 
internetové zloděje? Problém je      
v heslech a v mobilu 

Zatímco využívání internetového                  

a mobilního bankovnictví v Česku roste,         

k bezpečnosti přistupujeme stále se stejnými 

rezervami. Nejčastěji Češi podceňují hesla       

a zabezpečení mobilu, ze kterého ovládají svůj 

účet. Ukazují to výsledky aktuálního 

průzkumu České bankovní asociace. 

Internetové bankovnictví už využívá podle 

výzkumu zpracovaného společností SC&C    

88 procent Čechů. V roce 2015 to bylo          

82 procent a v roce 2010 jen 64 procent lidí. 

Každý den do internetové banky nahlíží 

čtvrtina českých klientů bank, nejčastěji       

(45 procent) Češi účet na internetu ovládají 
(Pokračování na stránce 2) 
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jednou týdně. 

"Výrazně také klesl počet těch, kteří 

nevyužívají správu svého bankovního účtu 

přes internet vůbec. Loni to bylo 13 procent 

respondentů, letos pouze osm procent," 

komentuje výsledky ředitelka výzkumu Jana 

Hamanová z SC&C. 

Stále populárnější je také mobilní 

bankovnictví. Nejméně jednou měsíčně jej 

využívá 27 procent klientů bank oproti 

loňským 24 procentům. O tři procenta se od 

loňska snížil počet těch, kteří banku v mobilu 

nevyužívají vůbec, celkově se na účet přes 

mobil alespoň občas dívá 40 procent Čechů. 

"Stejně jako internetové bankovnictví, tak     

i přístup k účtu z mobilu využívají nejčastěji 

mladí lidé," uvádí Tomáš Hládek, poradce 

České bankovní asociace pro platební styk. 

S tím, jak roste počet lidí, kteří svůj účet 

ovládají přes počítač nebo mobil, banky své 

klienty varují, že to jsou právě oni, kdo je 

nejslabším článkem v zabezpečení přístupu     

k vlastním penězům. 

"Banky jsou stále lépe chráněny, protože 

investovaly stovky milionů korun do 

zabezpečení svých systémů. Hackerské útoky 

jsou stále sofistikovanější, častěji jsou cíleny 

na systémy klientů než na systémy bank," stojí 

v prezentaci České bankovní asociace. 

Více na http://ihned.cz 

RSJ vytváří nový "stroj na peníze". Akcie 
firem vstupujících na burzu bude 
vyhodnocovat matematický model 

Společnost RSJ, která se specializuje na 

obchodování s deriváty pomocí 

matematických modelů, chce nabídnout 

investorům příležitost vydělávat na 

transakcích označovaných zkratkou IPO - na 

akciích, které firmy nabízejí, když poprvé 

vstupují na burzy.    

K tomu firma připravuje analytický model, 

který by vyhodnocoval IPO transakce na 

různých trzích a na základě přesných dat by 

uměl spočítat příležitosti k zisku. Společnost 

by na tento typ investic vytvořila 

specializovaný fond, do kterého by pozvala 

takzvané kvalifikované, tedy profesionální 

investory. Týdeníku Ekonom to v rozhovoru 

řekl Libor Winkler, řídící partner skupiny RSJ. 

RSJ se specializuje na takzvané algoritmické 

obchodování - vydělává peníze na rozdílech 

mezi nákupní a prodejní cenou derivátových 

kontraktů, ve kterých se na zahraničních 

burzách točí miliardy dolarů a eur. Skupina 

má také několik fondů, které spravuji investice 

do akcií, nemovitostí i umění. Příští rok se 

firma chce pustit i do obchodování s akciemi. 

Za tím účelem koupila od externího 

dodavatele velmi přesná data, která lze využít 

například pro tvorbu modelu na příležitosti při 

IPO. 

Více na http://ihned.cz 

 

2015 tento údaj 8,1 procenta. 

Proč vůbec centrální banka do akcií investuje? "Akcie slouží primárně k diverzifikaci portfolia    

a ke zvýšení jejich výnosu. Výnosy zahraničních vládních dluhopisů se nyní pohybují okolo nuly   

a často jsou i záporné. Akcie tak představují jednu z mála cest, jak ve střednědobém horizontu 

zvýšit výnosnost aktiv ČNB," vysvětluje Martin Pohl, ekonom Generali Investments. 

V průběhu tohoto roku díky intervencím devizové rezervy narostly zhruba o 300 miliard korun    

a dá se předpokládat, že zároveň s tím vzrostl i objem prostředků zainvestovaných v akciích, a to 

někam ke 150 miliardám korun. Největší část devizových rezerv však má ČNB i nadále umístěnou 

v dluhových cenných papírech vydaných vládami vyspělých zemí, dále v dluhopisech s vládní 

zárukou nebo v dluhopisech vydaných nadnárodními institucemi s nejlepšími ratingy. 

Více na http://ihned.cz 

HYPOTÉKY 

Banky už půjčí maximálně na 95 procent ceny nemovitosti, a to ještě ne 
všem. Navíc od dubna pravidla dál přitvrdí 

V Česku končí nabídka hypoték na sto procent 

hodnoty nemovitosti. Banky smí nadále poskytovat 

hypotéky maximálně na krytí 95 procent hodnoty 

nemovitosti. Takovýto postup žádá po bankách ČNB. 

Od 1. října totiž vstupuje v účinnost nové doporučení 

centrální banky, která chce, aby banky takto 

nepůjčovaly na bydlení celou sumu a lidé měli i vlastní 

peníze, nejlépe vlastní úspory. 

Stoprocentní hypotéky banky začaly nabízet před 

finanční krizí. Po pádu banky Lehman Brothers s nimi 

většinou skončily nebo nabídku hodně omezily tím, že 

obecně jsou jejich úroky výrazně vyšší. Jak se ale 

sazby hypoték postupně snižovaly, staly se i úroky stoprocentních hypoték dostupné. V poslední 

době banky stoprocentní hypotéky poskytovaly za sazby od 3 procent ročně. 

Změna přinese nejen konec stoprocentních hypoték. Může zkomplikovat cestu k získání 

vlastního bydlení i jinak. ČNB bankám zároveň nově ukládá, aby poskytovaly méně hypoték na 

velkou část hodnoty kupované nemovitosti. Podle doporučení ČNB by v jednotlivých bankách 

podíl nových hypoték na 85 až 95 procent hodnoty nemovitosti neměl přesáhnout deset procent      

v každém čtvrtletí. Podle údajů samotné centrální banky přitom si Češi loni ve druhém pololetí 

brali skoro každou druhou hypotéku na víc než 80 procent hodnoty kupované nemovitosti. 

Tyto změny souvisí se snahou ČNB předejít přehřátí realitního trhu a problémům bank se 

splácením, až úroky vzrostou. Někteří klienti pak nemusí unést zvýšenou splátku úvěru. 

Pokud by zároveň klesla cena realit, klientům, kteří by hypotéku nezvládali, by ani prodej jejich 

nemovitosti nemusel stačit na uhrazení celého dluhu bance. 

 Více na http://ihned.cz 

FINTECH 

Roboti investují lépe než odborní poradci. Ve Spojených státech jim svěřují 
peníze i drobní klienti 

Ekonom Burton Malkiel to vytušil už dávno. "Dokonce i opice se zavázanýma očima, která by 

náhodně vybírala akcie ze stránek finančních přehledů, by dokázala sestavit stejně dobré investiční 

portfolio jako skupina erudovaných analytiků," napsal Malkiel už v roce 1973. O čtyřicet let 

později akademici z londýnské Cass Business School ekonomův provokativní výrok potvrdili 

svým výzkumem. 

Nechali analyzovat vývoj akcií největších amerických společností od roku 1968, z nichž sestavili 

investiční portfolio. Akcie sice nevybírala přímo zvířata, ale počítačový program. "Ten ovšem 

simuloval náhodnost výběru, k němuž by opice přistoupily," uvedl člen výzkumného týmu, 

profesor Andrew Clare. "Výsledky byly šokující," řekl akademik. Téměř všechny virtuální "opice", 

jichž bylo do testu zahrnuto celkem deset milionů, překonaly hodnotu akciového indexu                 

o 70 až 90 procent. Byly tedy lepší než lidé. 

Jednalo se sice o pouhý experiment. Třeba poslední studie z amerického trhu, kterou provedla 

společnost S&P Global, ovšem ukázala, že až 90 procent investorů, kteří aktivně vybírají akcie       

k obchodování, nedokáže akciové indexy porazit. Jejich výnosy tedy zůstávají za očekáváními. 

České investiční fondy zatím robotické obchodování pro drobné investory nenabízejí. Výjimku 

představuje česká pobočka dánské Saxo Bank, která od října spouští robota pro obchodování           

s dluhopisy. 

 Více na http://ihned.cz 
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